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PRÍLOHA A – Transkripcia pološtrukturovaného interview 

 

Každý rozhovor s participantom začínal úvodom, pri ktorom sme sa predstavili, stručne 

objasnili cieľ rozhovoru a ubezpečili participantov o anonymite a možnosti poskytnutia 

kópie nahrávky, s čím súhlasili. Takisto sme ich pred natáčaním rozhovoru ubezpečili, že 

počas interview sa môžu pýtať na všetko, čo by im bolo v rámci predkladaných otázok 

nejasné. Pri všetkých rozhovoroch sme sa snažili o autentickosť situácie a spontánnosť, čo 

predpokladalo nepredvídateľné reakcie a momenty. Sme si vedomí nedostatkov 

a dopúšťania sa chýb pri vedení pološtrukturovaného interview.  

Interview s Oliverom 

Ingrid: Čo Vám vzala alebo čo Vám vzala basa? Skúste nejaké  tri pozitíva a tri negatíva, 

nejak od kategorizovať. 

Oliver: Čo vzala? Čas, priateľov. 

A čo dala? Skúsenosť a rodinu – vďaka base sa mi vylepšili rodinné vzťahy, čo sa 

týka mňa a mojich rodičov. 

Ingrid: Trest odňatia slobody posilňuje kriminálne správanie – Aký je Váš názor na tento 

výrok? 

Oliver: Posilňuje?  

Ingrid: Áno.  

Oliver: No, môžem s tým súhlasiť, lebo basa človeka nič dobré nenaučí, práve naopak, sa 

tam môže zdokonaliť v kriminálnom správaní. 

Ingrid: Prejdime k ďalšej otázke. Čo pomáha tomu, aby ľudia, ktorí spáchali trestný čin 

a boli vo výkone trestu nerecidivovali? 

Oliver: Čo k tomu pomáha?  

Ingrid: Čo k tomu pomáha, aby teda znova nepáchali teda trestnú činnosť. 

Oliver: Určite nie trestný zákon a trestný poriadok. Podľa môjho názoru tomu môže 

pomôcť rodina, respektíve prostredie, do ktorého sa môže ten odsúdený vrátiť po výkone 

trestu. Ale určite nie trestný poriadok  a určite nie systém, akým to  tam funguje. 

Ingrid: Rozumiem. Aké sú Vaše skúsenosti s probačným a mediačným úradníkom? 

Oliver: Nechcem hovoriť, že zlé ale určite nie dobré, skôr by som povedal totálny 

nezáujem z ich strany, respektíve mohol som mu povedať a mohol som si tam konať, čo 

som chcel. To znamená, že z jeho strany nebola absolútne žiadna ústretovosť, nie 
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ústretovosť, respektíve absolútne žiadny záujem o niečo, hej, proste si tu – si tu, tu sa mi 

nahlás, tu sa mi podpíš. Keby niečo zavolaj, budeš na Slovensku alebo ideš niekde mimo, 

to bolo asi tak všetko. Absolútne nič v tom zmysle, čo potrebujem, čo by som chcel, alebo 

v čom by mi vedel pomôcť, absolútne nič.  

Ingrid: Čo ste očakávali od neho, ako Vám pomôže?  

Oliver: Ja nič, ja som neočakával nič.Ale na Vašu otázku, ako  ja som vyšiel z basy 

a neočakával som od nikoho nič, pretože ja som sa mal kde vrátiť a vrátil som sa za 

relatívne normálnych podmienok. Dôležitá vec pri tom všetkom je,  úplná rodina. To si 

pamätám, ma teraz napadlo, keď ma prijímali, tak sa ma nejaká sociologička či 

psychologička či čo to bola, že či pochádzam z úplnej  alebo z rozvrátenej rodiny.  A ja 

som jej tak ako automaticky odpovedal, že jasné, že z úplnej rodiny. Vyziakla na mňa, že 

akože čo to má znamenať, že jasné, že z úplnej, že prečo by to malo byť jasné.  Pre mňa to 

bolo jasné, pre ňu nie. A o tom to je, keď je kam  sa vrátiť, do tej úplnej rodiny, tak nie je 

problém a potom netreba ani probačného pracovníka, ani mediačného, či ako sa volá.  

Ingrid: V ďalšej otázke sa budem vlastne pýtať, čo alebo kto Vám najviac pomohol po 

výkone trestu odňatia slobody vrátiť sa do toho zabehnutého života.  

Oliver: Tak kto, keď môžem začať kto, tak určite môj otec a potom môj priateľ. Otec 

s tým, že ma podržal, priateľ tým, že mi dal robotu. A čo? To, že som si povedal, že tie tri 

roky a niečo, čo som tam bol, chcem hodiť za hlavu a chcem to veľmi rýchlo preskočiť 

a ísť ďalej. Proste nemal som záujem sa k tomu vracať. Čo bolo, bolo, dobre, zabudnime 

na to, tri roky sú za nami a ideme ďalej. 

Ingrid: Ďakujem. S akými reakciami okolia ste sa stretli  vlastne najčastejšie po návrate 

z výkonu trestu? 

Oliver: To záleží od toho, kam som prišiel.  

Ingrid: Skúste nejaký príklad?   

Oliver: Keď som prišiel domov, tak mama spustila asi trojhodinový monológ, ale to som 

čakal. Keď som prišiel medzi priateľov, s ktorými som zažíval rôzne zábavy a podobne,  

tak som(...) privítanie bolo s aplauzom, že vrátila sa legenda a podobne. Keď som prišiel 

medzi normálnych, alebo teda medzi  ľudí, ktorí ma len tak nejak registrovali, tak tam to 

bolo rôzne, niektorí ma dokonca obišli, pamätám si, že mal som aj tak, že chalan prešiel na 

druhú stranu, áno. A pamätám si aj tak, že kamarátka prešla tiež na opačnú stranu, tvárila 

sa, že ma nevidí, pritom veľmi dobre vedela, že som doma. Takže to je také, ale ja som si 

z toho nič nerobil, skôr som pochopil, že kto je,  kto bol naozaj priateľ a kto nebol priateľ... 

Ingrid: Čo v oblasti zamestnania? 
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Oliver: Tak ja som nemal problém(....) Jasné, že veľa chalanov v base, je takých, ktorí 

nemajú ukončené vzdelanie, ktorí už predtým, keď išli do basy nerobili a tí určite problém 

majú. Ale jednak ja som mal nejaké vzdelanie, jednak  mal som priateľov a tým pádom 

som nemal problém ísť do práce. Netvrdím, že som išiel hneď, chcel som si chvíľu aj ja 

oddýchnuť, bol som doma asi tri mesiace, čo som sa doslovne len pofľakoval, vychutnával 

si to trošku a spamätával sa z toho, že kde som prišiel, ale potom som s tým nemal žiadny 

problém. 

Ingrid: Aký je Váš názor na trest odňatia slobody, pomáha lebo nepomáha k náprave 

páchateľa, čo sa týka jeho nejakej resocializácie? 

Oliver: Kto povie, že pomáha, tak trepe totálnu hovadinu. Ešte nikomu trest v base 

nepomohol. A som o tom presvedčený a stojím si za tým, čo hovorím. Ešte nikomu trest 

v base nepomohol. Situácia, ktorá tam je proste a  ako to tam funguje, neexistuje, aby 

niekomu pomohla, neexistuje.  

Ingrid: Čiže v poslednej otázke Vám vlastne nechám priestor na to, čo by ste v súvislosti 

s týmito otázkami, ktoré Vám boli kladené, chceli povedať. Čiže, ak zostalo niečo 

nevypovedané, tak teraz máte tento priestor, ak by ste chceli niečo k tomu dodať. Čo by 

bolo možno zaujímavé z Vašej strany. 

Oliver: Čo by bolo zaujímavé? (...) Keď som tam strávil nejaký ten čas, tak som si hovoril, 

že keď raz prídem domov, tak o tomto všetkom napíšem, že to hodím novinárom, že 

poznám sa s nejakými politikmi, že pôjdem za nimi, porozprávam im to, ako to tam naozaj 

funguje, aby ľudia naozaj vedeli, ako to tam je a že to vôbec  nikomu neprospieva, okrem 

teda bacharov, ale keď som vyšiel von, tak som sa snažil  čo najrýchlejšie na to zabudnúť. 

Neviem, či je to dobré alebo zlé, lebo na jednej strane by sa fakt ľudia mali dozvedieť, 

že,že to tam nie je tak, ako sa hovorí, lebo v povedomí ľudí je, že v base je dobre, že sa 

tam nič nerobí, že tam je veget, že basmani pozerajú celý deň televízor a že to je ako taká  

úplná pohoda. Ale niekoho zavrú na pol roka a potom sa ho spýtam, či je to tam pohoda. 

Hlavne vtedy, keď sa vráti domov. Ale na druhej strane som rád, že som to neurobil, lebo 

vďaka tomu som ďaleko ďaleko rýchlejšie dokázal na tú ,,nakazenú“ basu zabudnúť. 

A proste ísť si nejakým svojím  vlastným životom ďalej, takže politik zo mňa nebude, tým 

pádom zákony meniť nebudem a neviem, či by som ešte niektorým s tých ľudí, s ktorými 

som, o ktorých som si myslel, že by som im to niekedy mohol  povedať, že či by som im to 

ešte povedal alebo už ma to tak netrápi ako ma to trápilo. Je to priama úmera, keď ste tam, 

je to na výške, hej, chcete sa prejaviť, čím dlhšie ste odtade preč, tým viacej zabúdate 

a v podstate je už vám to v úvodzovkách povedané jedno. Možno aj preto, že človek  si 
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nechce pripustiť , že by tam znovu mohol skončiť. Možno keby som rozmýšľal tak, že tam 

znovu skončím, tak asi by som si to v úvodzovkách začal pripravovať aby tam bolo lepšie, 

keď tam skončím, hej, ale tým, že si to človek nepripúšťa, tak na to časom zabúda a je mu 

to už v podstate jedno, že ako to tam bolo. Nech si tam odskáču tí, čo sú tam teraz. 

Ingrid: Ďakujem za cenné informácie.  

Oliver: Neni zač. 

 

Interview s Borisom 

 

Ingrid: Čo Vám vzala alebo čo Vám dala basa, skúste menovať nejaké tri pozitíva a tri 

negatíva. 

Boris: No v prvom rade mi vzala slobodu. Že. Potom čo mi vzala basa. Potom rodinu, 

priateľov.  

Ingrid: A tie negatíva? Tie pozitíva pardon, čo Vám dala? 

Boris: No čo dala basa – basa väčšinou nedáva nič, skôr to je, nové skúsenosti, ktoré nie sú 

veľmi pozitívne. Nič také pozitívne nedá basa, skôr so potom človek dáva pozor, aby sa 

tam nedostal. 

Ingrid: Aký je Váš názor na výrok: ,,Trest odňatia slobody posilňuje kriminálne 

správanie“? Súhlasíte, nesúhlasíte? 

Boris: Samozrejme, že posilňuje. Človek príde do basy, a tam sa skôr zdokonalí v tom, čo 

spravil, lebo tam mu nikto nepovie, že si bol zlý, ale skôr mu povie každý, že no toto si 

spravil zle, pre toto ťa zavreli, sa poučí. 

Ingrid: Čo pomáha tomu, aby ľudia, ktorí spáchali trestný čin a boli vo výkone trestu aby 

nerecidivovali? Teda aby ďalej nepáchali trestnú činnosť? 

Boris: V base? V base tomu nepomáha nič.  

Ingrid: Alebo po výkone trestu? Čo pomôže človeku, aby nepáchal ďalej trestný čin? 

Boris: Pomôcť tomu môže, keď sa zamestná a má peniaze. Lebo keď nemá peniaze, tak 

bude ďalej páchať trestnú činnosť. Spadne do toho, z čoho vyšiel. A už poučenie si dá 

väčší pozor, na to, čo spravil. 

Ingrid: Aké sú Vaše skúsenosti s probačným a mediačným úradníkom?  

Boris: Nulové. Človek zistí, že vlastne o neho nemajú záujem.   

Ingrid: Skúste nejaký príklad?  

Boris: Človek tam príde, povie si čo chce, odíde a robí  si čo chce ďalej. 

Ingrid: Čo alebo kto Vám najviac pomohol po výkone trestu odňatia slobody? 
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Boris: Najviac pomôže rodina, keď sa človek má kam vrátiť. Lebo keď sa nemá kam 

vrátiť, tak  vlastne je na ulici a prvé, čo začne, zase ide do toho istého, lebo to pozná. 

Rodina pomôže najviac, keď sa môže vrátiť do rodiny. Priatelia, ktorí človeka keď 

neobídu. 

Ingrid: Teda v súvislosti s tým, čo hovoríte, s akými reakciami okolia ste sa stretli 

najčastejšie po návrate teda z väzby? 

Boris: Medzi priateľmi človeka privítajú, potom keď sa chce človek zamestnať, tak ho 

dosť často odmietajú, to je najväčšie negatívum toho. 

Ingrid: Prečo?  

Boris: Každý myslí, že mu hneď vykradne firmu, rozkradne. 

Ingrid: Aký je Váš názor na trest odňatia slobody? Pomáha alebo nepomáha k náprave 

páchateľa? 

Boris: Určite nepomáha, človek sa ide do basy zdokonaliť. Tam mu, každý povie, toto si 

robil, tak to si to mal robiť. Nie nepomôže to odsedieť si, to musí človek sám chcieť, že už 

nevkročí do takých koľají, v akých bol.. 

Ingrid: Je niečo, čo by ste chceli na záver v súvislosti s pokladanými otázkami povedať? 

Teda alebo ak zostalo niečo nevypovedané, tak teraz máte vlastne priestor, niečo doplniť. 

Boris: Človek, keď sa vráti z väzenia a odmietajú ho všade, tak vtedy začína také dosť 

depresívne obdobie a v tomto období je taký najzraniteľnejší, že môže v tom období  začať 

znova páchať to isté, lebo nemá sa mu kto venovať. Lebo človek, keď príde a udeje sa 

nejaká veľká zmena vonku a je tam dosť dlhú dobu, tak nie je pripravený na to, čo ho čaká. 

To je asi všetko. 

Ingrid: Ďakujem za Vaše cenné informácie. 

Boris: Neni začo. 

 

Interview s Miroslavom 

 

Ingrid: Čo Vám dala alebo čo Vám vzala basa? Keby ste to mohli kvalifikovať také tri 

plus a tri mínus, pozitíva, negatíva, čo Vám dala a čo Vám zobrala basa. 

Miroslav: Takže čo mi dala, možno som našiel niečo v sebe, akože objavil som svoje Ja, 

čo vonku človek neobjaví, alebo nezistí, pokiaľ nie je za nejakými hranicami. Takže tam 

zistil, človek aký sám je. 

Ingrid:  Nejaké sebavedomie, myslíte?  
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Miroslav: Áno, objavenie sebavedomia. Príklad objavenie sebavedomia, takže to by bol 

taký pre človeka dôležitý(...) Hlavne rozhľad do minulosti, ako keby sa mi to premietalo 

videl, kde som robil chyby a kde som nemal byť. Ako keď si človek pusti dívídíčko, tak 

videl, že tam som nemal ísť a také, taký rozhľad(...) ale akože, neviem, čo by som k tomu 

ešte dodal. 

Ingrid: Nejaká  tretia vec, čo Vám dala basa?   

Miroslav: Basa možno trošku zmení človeka. Človek, keď je dobrý, dobrý ako taký  príde 

z civilu a má  normálny život, akurát ho trošku ešte alebo dosť ho možno posilní, alebo si 

uvedomí si nejaké veci, posilní ho v tom, že keď vijde von, tak bude ešte lepší, alebo nejak 

tak a duchovne ho to osloví, zmení ho to citovo vo vnútri. Ale nemôžem povedať, že mi 

dala, skôr zobrala.  

Ingrid: Čo? Skúste pomenovať, čo Vám zobrala?  

Miroslav: Tak ako prvé, čo je pre väzňov tak to je sloboda, zobrala mi potom  ja neviem, 

určitých možno kamarátov, ktorí boli vtedy kamaráti, ale vlastne už padli počas výkonu 

trestu, ale boli falošní, takže tam bolo zase odhalenie niečoho, napríklad  tých kamarátov. 

Lebo tam sa to, počas výkonu trestu tam sa uvidí, kto bol s vami ako v akom v kontakte, 

známy alebo ja neviem. Dosť to zničilo, vzala zdravie vlastne, basa, čo bere, to je zdravie 

je základ človeka a to zobrala mne. V určitých veciach, hlavne je človek prechladnutý. 

Lebo je tam v neskutočných podmienkach tam človek žije, každý si myslí, že tam je teplo 

oblečený. Sú tam okná, ktoré sa nedajú zatvoriť, zima tam je, nedá sa zababušiť do postele, 

za to je kázaný potom od policajtov, má kázeňáky. Zdravie človeka poznačí, psychiku mu 

poznačí samozrejme, takže toho človeka po dlhšom pobyte vo väzení psychicky naruší. 

Ale nie až tak, aby bol cvok, alebo volačo,  ale naruší ho v tom, že má mimiky, keď je 

čerstvo vonku. Alebo zdravie rodičov. Lebo to akože nie je to vidieť navonok, ale to 

trápenie stále vnútri je. Príklad hlavne mama, človek, ktorý je prvý v rodine, osobne pre 

mňa, to vlastne že, teraz aj ten pohľad, či budem ich syn alebo nebudem, takže tam bola 

možno, nejaká vôľa z fotrovej strany, lebo foter, keď to berie, viete veď to je syn, dosť trpí 

v rodine.  Ale to zdravie mi vzala, vzala mi zamestnanie príklad, vzala mi všetko vlastne, 

lebo nepáchal som úmyselný trestný čin, mal som neúmyselný trestný čin, to sa môže stať 

každému, akože ono to zoberie časom v podstate dosť veľa. Začína to ja neviem práca 

skončila automaticky, priatelia odchádzajú, keď  má voľakto ženu a deti, tak ale tak ja som 

slobodný, takže to sa mňa netýka.  

Ingrid: Keď hovorili o tom zdraví, tak na tom zdraví máte nejaké trvalé následky?  
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Miroslav: Trvalé následky nemám, ale akože teoreticky by sa to mohlo dať na trvalé 

následky, ale to je veľa behačiek po doktoroch, vybavovačiek, a odtiaľ nie je možné získať 

žiadny dokument preukázania alebo voľačo také, takže tam keď človek vijde z výkonu 

trestu alebo aj počas výkonu trestu, nedostane sa k žiadnym dokumentom v celej karte 

zdravotnej, časť zákon umožňuje, ale tam je úplne iné jednanie s ľuďmi. Dajú mu možnosť 

prefotenia iba pár vecí, ale to sú nepodstatné na to, aby človek voľačo dokazoval a chcel tu 

na nejak doriešiť si zdravie. To je len jedna babka povedala a tým to končí. To je ústav 

a pre mnohých iných je to nedokázateľné. Takže na svoje náklady aby som si akurát dával  

zdravie dokopy, či už sú to problémy s krížami alebo niečo iné.  

Ingrid: A myslíte si, že basa posilňuje kriminálne správanie? Teda alebo čo si myslíte 

o výroku :,,Trest odňatia slobody posilňuje kriminálne správanie“. 

Miroslav: Posilňuje (...) 

Ingrid: Neviem, či chápete tej otázke.  

Miroslav: Trošku mi, čo ja viem, posilňuje.  

Ingrid: Keby niekto povedal, áno, trest odňatia slobody posilňuje kriminálne správanie, 

súhlasili alebo nesúhlasili by ste s tým? 

Miroslav: Ono to všetko záleží od človeka, keď je človek kriminálnik a sú tam ľudia, ktorí 

sa tam vracajú, áno, takže taký človek, alebo takto. Keď sa tam dostane normálny človek 

a nájde si tam normálnu spoločnosť, tak aj normálne vijde a nehľadá nejaké tieto spolky 

alebo žeby sa tam ja neviem čo, spájali, ja neviem chceli si robiť plány, ja neviem, či sa 

dobre vyjadrujem alebo nie, ale akože tam to všetko fakt záleží od človeka, lebo buď chcel 

odtiaľ čím najskôr vypadnúť tak ako normálny, alebo keď dostal veľa rokov a zapadne 

medzi tých vagabundov, tak potom je  jedno, potom sa tam rodia tie sklony ku kriminalite, 

príklad takisto  to znamená aj von keď vijde, už sa nezmení, buď sa tam človek pohorší 

alebo  sa zmení k lepšiemu. Alebo zostane taký, aký je, ale človeka to každého jedného, 

kto povie, že ho to nezmenilo alebo nepoznačilo, klame sám seba. Takže ale musel tam 

určitý čas stráviť, ja neviem, nejak pár mesiacov to je, pol roka, to sa dá zabudnúť. Ale  

nejaké vyššie roky a mesiace sa nedajú a potom takisto sa správa vonku, je posudzovaný 

o tom, že jak sa človek alebo kriminálnik keď je kriminálnik, tak je kriminálnik, tak sa tak 

aj vonku správal, tak tam chodí, ja  neviem, dostane trest, ide von, zas voľačo vyvedie, zas 

ide do basy, takže oni sa točia. Už lepší nebude. A tí sklony potom zostanú, to nezmení 

nikto. Takisto sa tam môže nájsť partia,  ktorí vonku, alebo tam sa zhruba dohodnú, lebo je 

to tu všetko v okolí  a môžu spolupracovať vonku, že kradnú alebo niečo podobné. 
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Ingrid: Čo podľa Vás pomáha tomu, aby ľudia, ktorí spáchali trestný čin a boli vo výkone 

trestu nerecidivovali? Teda čo podľa Vás pomáha tomu, aby znova nezačali páchať trestnú 

činnosť, keď sú po výkone, aké nástroje, alebo v  čom vidíte Vy, aby sa znovu nevrátili 

k páchaniu.. 

Miroslav: Musí mať rodinu, rodina je základ vlastne. A keď má sa kde vrátiť, dobre som 

pochopil?  

Ingrid: Jasné, jasné... 

Miroslav: Lebo ste sa zasmiali..A keď sa má kde vrátiť  k rodine, tak nebude páchať, lebo 

si to odbil a chce zabudnúť, a nebude pokračovať, lebo nebude rozmýšľať nad trestnou 

činnosťou, bude žiť životom, taký, aký žil a keď bude ja neviem, čo by som tam ešte... 

Ingrid: Takže všetko to asi závisí od človeka? 

Miroslav: Od človeka ale to môže sa tam zmeniť, vonku môže byť iný, môže byť 

problémový, to je..na každého človeka to inak vplýva, takže to sa...  

Ingrid: Takže ono vlastne  nejaký nástroj podľa Vás usudzujem, že teda  neexistuje, teda 

buď to človek.. 

Miroslav: Buď je taký aký je, tam akože  žeby sa zlepšil, to som sa ešte nejak obzvlášť s 

tým nestretol osobne, žeby sa zlepšil..vijde taký istý, buď vijde horší, alebo taký istý, aký 

bol. Je možnosť polepšenia tam možno. 

Ingrid: Čiže to záleží len od neho, či bude recidivovať  alebo nie? 

Miroslav: Áno, od neho. Lebo nikto ho neovplyvní, ani mu nerozkáže, on prisvedčí, áno 

budem dobrý, všetko bude, vijde von, už zabudol, a už pomaličky pokračuje a už keď je 

dlhšie vonku ide si podľa tých starých koľají. Keď sa dostane do starých koľají, tak 

a nevynechá tu zlú partiu, tak jednoducho sa,  bude recidivista stále. 

Ingrid: A vy ste po výkone trestu navštívili aj probačného a mediačného úradníka? 

Respektíve aké s ním mate skúsenosti?  

Miroslav: Tak to sú.. 

Ingrid: S úradníkom, teda keď ste mali nariadený dohľad..teda..rozumieme sa? 

Miroslav: Skúsenosti sú to neni dobré. Lebo človek vijde von, chce zabudnúť, takto mu to 

stále pripomínajú, musí sa hlásiť, alebo čo ja viem čo. A akože aby voľačomu pomohol, 

nemá v čom pomôcť, akurát tam musí prísť, ja neviem, jak to má určené, buď to má 

mesačne, alebo to má týždenne, dvojtýždenne alebo tak nejak.  A pravidelnosť. Keď sa raz 

nenahlási, už má problém,  takisto to je dohľad vlastne,  je pod dohľadom vonku, ale to tiež 

taká psychika, že musím a furt je ten človek taký že, on ešte možno v tom čase sa snaží, ale 

keď sa, keď raz vymešká, má problém, to znamená, keď je na podmienečnom prepustení  z 
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výkonu trestu, tak môže ísť naspäť bez nejakých zásahov väčších súdom alebo takto, 

jednoducho si nebol... 

Ingrid: Vidíte v tom nejaký význam?  

Miroslav: V tom nie je význam žiadny, lebo to je len trápenie ľudí a keď vijdem von, ten 

dohľad ma nepodrží alebo nezmení, no v čom? Tak buď budem normálny stále, aj keď 

vijdem, len musím sa hlásiť, alebo človek nemôže isť ani za prácou niekam, ale musí tam.  

Ingrid: V prípade, keby ste odsúdený neboli a bol by vám poskytnutý alternatívny trest, 

teda že dobre, nepôjdete sedieť, ale vykonáte si trest na slobode s určitými  obmedzeniami 

a povinnosťami, ale s týmto dohľadom, teda s ich kontrolou, tak si myslíte že toto by malo 

nejaký význam? 

Miroslav: Tak na toto sa zasa pozerá inak, lebo človek si zas uvedomí, že radšej toto, než 

do basy. Lebo sú všelijaké rozpravy o basách, človek sa tam aj bojí ísť. Možno si voľakto 

aj vymýšľa alebo popridáva k tým historkám, ale vždy je to lepšie, lebo ten človek si tej  

v danej chvíli, povie vonku že super, aspoň budem vonku a nechcem ísť tam a toto sa 

snažím teda akože..a radšej prijmem toto a som veľmi spokojný, že nemusím ísť tam, 

a čokoľvek, akýkoľvek vonku trest, len aby ma nezatvorili, je vždy lepší, než ísť tam. 

A úplne to je  jedno, čo človek robí alebo čo mu poskytnú, pod akým dohľadom, že lebo 

musí vykonávať nejakú činnosť, áno, musí sa neviem chodiť na nejaké brigády, pre tú 

spoločnosť. Aby bol voľačo teda, keď ma taký trest, aby bol(...)aby to obnášalo to, čo ony 

chcú.. 

Ingrid: Čo alebo kto Vám najviac pomohol vo výkone, respektíve aj po výkone trestu, vo 

výkone kto alebo čo Vám k tomu pomáhalo, ja neviem prežiť v úvodzovkách a potom po 

výkone kto Vám najviac sa pomohol nejak resocializovať, znovu sa zabehnúť do toho 

života? 

Miroslav: Vo výkone mi pomohla rodina, finančne ako myslím. Podporou teda aj 

podporou, že mi zostali rodičia, to tam s človekom veľa spraví, to vlastne stále drží nad 

hladinou, že má tých rodičov,  že  má sa kam vrátiť. A finančne, to je dosť dôležitá vec aj 

vo výkone, lebo nie každý tam  má možnosť pracovať, alebo byť zaradení na pracovisko 

vlastne, a keď aj zaradení príklad či  na vonkajšom alebo na vnútornom, takže  tá mesačná 

výplata  jeho je  tak minimálna, že si z toho máličko dovolí, lebo  sú tam  odmeny príklad  

na šití, sú tam odmeny  veľmi slabé, bolo to ešte v starých peniazoch nejakých sto korún, 

150 za mesiac a človeka tam akože zodierajú. Takže za tie peniaze si nedovolí kúpiť nič, 

keď fajčí a pije a kávu, takže zostáva len na tabaku.  

Ingrid: Takže vo Vašom prípade? 
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Miroslav: Takže v mojom prípade len rodičia, stalo sa sem tam, že chalani mi voľačo 

poslali, nejaké financie, ale hlavne rodičia, tak snažili sa.  Potom tam je  podpora 

v balíkoch, tam každý štvrťrok môže byť balík,  takže to je, sú tam určité pravidlá, čo tam 

môže byť nemôže, takže podpora v balíkoch, stačí tam aj obyčajný list, s človekom tam  

dokáže čarovať, takže to je taký základ, základ podpory čo je,  financie z vonku, aby tam 

človek prežil, lebo na ústavnej strave sa.. dá sa to tam prežiť, ale fakt len prežiť, akože 

potom je organizmus oslabený, zdravie, všetko, takže tá dotácia z vonku musí byť. Ja 

osobne by som to tam neprežil, bez toho, aby mi pomohli.  Ja som bol naučený nejak akože 

mať skoro všetko a tam keď človek v tých podmienkach má jesť to isté stále dokola, to sa 

nedá. 

Ingrid: A keby ste po tej psychickej stránke, že kto Vám tak najviac pomohol? Vo výkone 

teda. 

Miroslav: Po psychickej stránke si musí človek pomôcť sám. Buď je silný, alebo slabý. 

Slabé kusy odpadajú. Treba ja neviem,  ja som to riešil, že sem tam, ja som veriaci človek, 

ale odtiaľ -potiaľ, chodil som príklad do kaplnky, to mi pomohlo. To ma vnútri 

povzbudilo, keď som potreboval, ale tiež tá dôvera nemá byť veľká u kaplána alebo 

u farára, takže tam  tiež bolo nejaké rozhovory alebo... spovede boli v rámci nejakých 

noriem, lebo predsa je to len policajt.  

Ingrid: Kaplán je policajt?  

Miroslav: Áno 

Ingrid: Teda aj dôveru ste voči nemu stopercentne... 

Miroslav: Ja som  nepreukázal tam dôveru nikomu, lebo človek nikdy nevie, čo bude voči 

nemu použité. Ja som tam sám...takto ja som bol sám, ja som sa staral sám o seba, a že som 

mal kamarátov, tam akože to sú také pravidlá... ja som tam nedošiel kamarátov hľadať, ani 

som nemal a keď som mal, tak som mal môžem povedať kamarátov takých výnimočných, 

čo zapadali do normálnych ľudí, jak keby osom ich stretol v civile, ale to je česť 

výnimkám, to sú takí možno dvaja traja. Nič viac. Aspoň tak akože udržovať s nejakými 

takými, ktorí mapujú, aké majú zázemie vonku a čo všetko, aby  ho nejak oblbli, 

spracovali, alebo okradli, tak to nie. Ja s nikým nechcem nič mať, s normálnym človekom 

áno, na úrovni a tak.. 

Ingrid: Čo potom..pardon, môžete..No, a čo potom výkone, čo alebo kto Vám po výkone.. 

Miroslav: Ešte sa vrátim predtým, tam som chcel akože keď je človek už fakt taký slabý, 

ešte tam môže mať pohovor s tým psychológom a tam sa dá s ním kecať, že človek  

nemôže kecať s väzňom, lebo hneď ho akože zistí, prekukne ho, vie čo je zač, aká rodina,  
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lebo to je súkromie, to už je zásah do hlbších týchto koreňov, alebo takto, čo človek teda 

všetko alebo vnútri to cíti, bolí ho to alebo neviem a potrebuje..tak  môže toho psychológa 

navštívi a jemu sa tak vykecá, to mu pomôže, lebo tam akože vykecať sa, čo ja viem, to čo 

ho v tom momente trápi – postoj rodiny, čo bude, keď vijde von, či pôjde na podmienečné 

prepustenie, či chce odtiaľ vypadnúť, také tie rozhovory, iba také jednoduché...a keď to 

tam už človek nezvláda, potom je tam psychiatrička, tá naordinuje lieky, psychiatria potom 

musí byť na nejakých nenávykových liekoch, ale takých, ktoré potom človeka aspoň 

príklad  ukludnia a môže kludne sa aspoň vyspať..v noci..a to by bolo asi z tejto strany 

všetko a ešte tam bolo, kto mi pomohol vonku? 

Ingrid: Po výkone.. 

Miroslav: Takže to.. 

Ingrid: Čo alebo kto? 

Miroslav: Aby som to zhrnul tak..Lebo po výkone to, kto..po výkone mi vlastne 

nepomohol asi nikto.. lebo keď som sa prihlásil, musel som sa prihlásiť u policajtov, áno, 

iba sa ohlásiť, že som prišiel domov, ja som mal všetko vybavené občiansky, takže.. ja som 

sa iba prihlásil, ukázal som sa, že som doma, aby teda registrovali, lebo v mojom prípade 

som nemusel, ale išiel som.. ďalej, tam som chcel ešte..potom som išiel na úrad práce sa 

prihlásiť, aby som bol evidovaný, aby za mňa platili to poistenie zdravotné a tak ďalej, 

dostal som iba dávku v hmotnej núdzi, a žiadal som potom, tam som sa pýtal  informačne,  

kto má na starosti jednorazové príspevky po výkone trestu, a to je buď obecný úrad, keď 

človek býva na dedine, alebo teda župan, keď býva v meste, alebo bolo to v mojom prípade 

na obecnom úrade, nakoľko bývam na dedine, ale tam som neuspel, žiadal som to 

písomne, nepriznali mi žiadnu výpomoc  jednorazovú, ani jeden cent, takže a to bolo zas o 

voľačom inom, lebo o tom rozhodlo zastupiteľstvo, kde je jeden človek, ktorý sa stará ešte 

stále o mňa, aj keď som vonku, takže on je v zastupiteľstve, tak mi neprešla moja žiadosť.  

Ingrid: Stará v úvodzovkách? Tak to mám chápať? 

Miroslav: Áno, v úvodzovkách. 

Ingrid: No a čo sociálny pracovník? Dostali ste nejaké informácie, čo nasleduje  po 

výkone? Nejaké informácie...Informoval Vás niekto?   

Miroslav: Jak som vymenoval, polícia, úrad práce.. 

Ingrid: Vo výkone, či Vás informovali.. 

Miroslav: Áno, áno, áno.. 

Ingrid: A kto Vás informoval? 

Miroslav: Sociálna pracovníčka. 
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Ingrid: Takže s tým ste, asi predpokladám, nemali problém..alebo inak sa opýtam. Ako vy 

vidíte to, do akej miery Vás informovali, čo ďalej, dostatočne, nedostatočne, alebo ako by 

ste to zhodnotili? 

Miroslav: Tam je na nástenkách, čo treba aké body a keď má človek otázky, tak si dá 

pohovor s tou sociálnou a vysvetlí mu podrobne, čo má, jak má kde, ako ďalej..takže tieto 

veci si oni odvádzajú, ja by som to povedal dostatočne, dosť dobre, ale len v tom smere, že 

čo má človek robiť, alebo kde má ísť po výkone.. a potom je to na ..to je len, to je len...to 

je len,  pekne sa to tam povie, ale keď ide už človek von do reality a ide o voľačo žiadať, 

tak mu nikto nič nedá. V mojom prípade sa to stalo tak, ale ja nemôžem hovoriť ako 

v iných prípadoch, ale v iných prípadoch, ja neviem, dávajú, alebo napríklad...ďalej to 

nechcem rozvádzať.. 

Ingrid: V poriadku. A vy z vlastnej iniciatívy ste mali záujem navštíviť nejakého 

sociálneho pracovníka alebo  pomáhajúceho pracovníka? 

Miroslav:  V civile? 

Ingrid:  V civile, po výkone teda. 

Miroslav: Ja som nepotreboval v civile žiadneho sociálneho. Mne povedali na sociálnom, 

že dáva mi to obecný úrad, takže tam som sa obrátil, tam som neprešiel..a pre mňa to je 

pasé..takže teraz mám sociálnu dávku, nedostal som nič, takže v týchto ja neviem 

v úradných záležitostiach mi nepomohol nikto, nikto nepomohol a nežiadam od nikoho nič. 

Ingrid: Keď sa bavíme teda po výkone trestu v tomto období, tak s akými reakciami 

okolia ste sa stretli najčastejšie vo Vašom okolí teda po výkone trestu. 

Miroslav: Reakcie, myslíte ľudí alebo tak? 

Ingrid: Všeobecne hej, z Vášho okolia.. 

Miroslav: Takže reakcie boli normálne, akože ten, kto vás, to je podobné aj vonku, tak ako 

sa správate, alebo ..v čom ja neviem..v akých kruhoch sa stýkate, alebo komu pomôžete 

alebo nie, takže tí ľudia vás majú takisto, buď vás majú radi alebo nemajú, tam inakšá 

možnosť neni. A takisto ak človek vijde von z  výkone trestu, buď vás má rád alebo nemá. 

Ale neodsúdil ma nikto z mojich  najbližších, či rodiny alebo priateľov, nikto ma 

neodsúdil, že ty si zabil alebo tak. Takže to bola nehoda, ktorá sa môže stať komukoľvek. 

Neodsúdili ma, pozerajú na mňa normálne, keď sa dá pomôcť pomôžu, ale je to také 

problematické, lebo je doba taká aká je, a každý má sám problémy so sebou, alebo sa stará 

o seba a už to neni také, že zavolá tomu, hneď to vybaví, jednoducho každý si musí, musí 

sa postarať sám o seba. Takisto ja som prišiel von, sú tu problémy so zamestnaním a tak 
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ďalej, ale nechodím za nikým po kolenačky prosiť, kto chce, pomôže, ale keď už je človek 

v krízovej situácii, tak ide ... 

Ingrid: A čo po stránke trhu práce? Teda reakcia, ovplyvnil výkon trestu zamestnanie, 

uchádzanie sa o zamestnanie?  

Miroslav: Podľa toho, ktorý zamestnávateľ si pýta výpis z registra. Keď si nepýtajú, tak 

človek neuvádza, že kde bol, ale keď vypisuje tlačivá, sú tam predchádzajúce zamestnania, 

tak tam človek vypíše, teda aspoň ja som to tak riešil, že som tam vypísal len posledné 

zamestnanie pred výkonom, čo som mal a tých 5 rokov som tam neuvádzal, takže, zatiaľ 

som sa s nejakým problémom nestretol, ale je, neviem, čo sa deje ďalej, keď dá človek 

žiadosť, lebo na žiadosť sa nemusia odpovedať, a môžu odpovedať. A môžu si, takisto si 

zamestnávateľ môže na úrade práce overiť, kde bol tie chýbajúce roky, ktoré neuviedol do 

roku 2009, prípadne desať kde bol, takže oni môžu povedať, že som bol nahlásený vo 

výkone a ja o tom nemusím vedieť, môže to tak byť, nemusí..takže to je tak, takže oni to 

tak riešia, a potom nedajú vedieť, alebo si to neoveria a dajú vedieť a človek má šťastie 

a tak ho zoberú pracovať. 

Ingrid: Aký je Váš všeobecne ak sa opýtam, aký je Váš názor na trest odňatia slobody, 

táto basa pomáha alebo nepomáha k náprave toho človeka alebo páchateľa? 

Miroslav: Tak poviem to o sebe áno, tam sa nedá vo všeobecnosti nejak súdiť alebo 

posudzovať iných, poviem to o sebe, mne pomohla a basa mi aj dala niečo, lebo ako sa 

povie, čo vás nezabije, to vás posilní. Dala mi, dala mi väčší rozhľad, lepší rozhľad, dala 

mi ciele, ktoré som si určil, ktoré by som chcel dosiahnuť, preto som si určil veľké ciele, 

najvyššie, aby som dosiahol aspoň stred. A bol by som spokojný a šťastný, ale akože (...) 

Ingrid: A keby som sa to spýtala z iného uhla pohľadu, trest výkonu odňatia slobody 

pomáha alebo nepomáha k náprave páchateľa. Samotný trest výkon odňatia slobody, za 

ktorýkoľvek trestný čin, táto inštitúcia pomáha alebo nepomáha podľa Vás k náprave? 

Miroslav: Teraz sa chápeme -inštitúcia, či pomáha, áno, ja neviem, ja to môžem, ja to 

poviem dvomi asi..ja mám také dva názory. Trest pomáha človeku, keď si uvedomí veci 

a chce byť lepší, pomôže mu ten trest výkonu,  za čo  si odpykáva, to mu pomôže, určitým 

ľuďom, nie všetkým. Mne príklad pomohol, som lepší, chcel by som byť lepší, ale 

v podstate som taký istý, len si dávam väčší pozor, ale ako inštitúcia, že by nejak  

pomáhala, tam človeka, v jednotke, tam človeka deptajú, takže skôr ho tam nejak utápajú, 

ja som tam nepocítil.. 

Ingrid: Deptajú zo strany, koho deptajú, zo strany spoluväzňov? Alebo ako to myslíte?  
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Miroslav: Bachari príklad väzňov, alebo to ich nadriadení, ten  spôsob výkonu, aké sú tam 

pravidlá, to všetko, človeka to poznačí na psychike, lebo tam sú veci ktoré, nemali by sa 

tak správať ani príslušníci zboru. 

Ingrid: Môžete mi o tom viacej povedať? Lebo neviem, čo si mám pod tým predstaviť.. 

Miroslav: To je..ja neviem, správanie.. 

Ingrid: Alebo prístup? 

Miroslav:  Alebo ten prístup, ktorý tam je, lebo ono akože človek môže byť dobrý, lebo  

čo, alebo je potom súdený, aj keď je dobrý.. nenachádzam teraz to správne slovíčko..môže 

byť súdený potom so všetkými spoločne..neviem to slovíčko.. 

Ingrid: To myslíte to... 

Miroslav: Takto to poviem, keď je človek dobrý, nemôže byť súdený jednotlivo, akože 

nejaký kontakt s policajtom alebo tak, alebo keď akože je dobrý a je v skupine, alebo v tom 

prostredí, v ktorom býva 80 väzňov alebo 90, tak tam je akože...neviem sa vyjadriť..  

Ingrid: Úplne voľne. 

Miroslav: Je braný jak medzi ostatnými, takže tam nie je to...  

Ingrid: Ten prístup individuálny, myslíte? A skupinový? Teda zo strany bachara.. 

Miroslav: To treba rozobrať ja neviem od, od budíčka čo sa deje, nástupy, správanie, 

kričanie po nás, nesmieme v zástupoch rozprávať, takéto veci, tam je toho strašne veľa, to 

sa nedá takto povedať.  

Ingrid: Teda ja som to pochopila tak, že ten bachar sa k Vám inak správa keď ste sám, ako 

keď ste v skupine..teda je v tom veľký rozdiel z jeho strany? 

Miroslav: Áno. 

Ingrid: Myslíte si, že je to správne? Alebo nesprávne? Alebo aký máte na to názor? 

Miroslav: O samote to môže byť..Akože mal by tam byť určitý odstup, áno, ale akože 

porozprávať nie je zakázané, a keď vidí, že človek je normálny tak tam debatujeme 

o nejakých pár veciach, tam nerozoberá, že by si nejak chcel pomôcť, tam nerozoberáme  

žiadne veci s nimi, ktoré by mu pomohli, alebo takže, to je tak taký pokec jak s kamarátmi. 

Alebo tak akože.. 

Ingrid: To je z toho, keď ste sám, áno že sa s ním dá, o tom hovoríte, keď ste sám, že sa s 

ním dá. 

Miroslav: Tam je veľa vecí, to je.. to by bolo nadlho. 

Ingrid: Ja vám verím, že je to by bolo  na dlho, ja sa len snažím si spraviť len nejaký obraz 

o tom, keďže ja som tam nebola, ja sa snažím len si to nejak predstaviť, takže tak. No ak 

by ste ešte niečo chceli na záver v súvislosti s tým, o čom sme sa bavili, ak je ešte niečo 
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nedopovedané, tak teraz vlastne ešte máte priestor niečo povedať, či s väzenským 

systémom, či dohľadom po výkone, ja neviem, s pravidlami, s prístupom so strany 

personálu, alebo život so spoluväzňami, máte priestor, keď ešte niečo, čo považujete za 

dôležité, aby nezostalo za tými múrmi, alebo čo máte potrebu povedať.  

Miroslav: Možno by sa malo zlepšiť akože správanie nadriadených k väzňom, zmeniť 

pravidlá väznice, zásady alebo teda to, čo káže zákon, tak nech to je podľa zákona. Lebo 

máme pravidlá aj my odsúdení sme mali pravidlá nejaké, čo sme museli dodržiavať, takže 

my sme dodržiavali, čo od nás vyžadovali, my sme plnili, tak by mali aj oni vychádzať 

v ústrety, čo niektorí v odporučených prípadoch nebolo tak. Takisto správanie zdravotného 

strediska, lebo tam keď človek nemá na účte peniaze, tak mu nedajú ani paralen, ani žiadny 

liek a doslovne sa vyjadrím normálne, môže tam skapať, takže tam neni ohlad v žiadnych 

týchto veciach, ich zaujíma účet, podľa toho správajú, aj zdravotné stredisko, máš dá ti, ale 

len, keď má doktorka zlú náladu, tak ti ani nemusí dať, dá ti nejaké blbosti, takže to je 

vlastne asi z tejto strany. A je tam, tam je stále čo vylepšovať, lebo pravidlá si určí riaditeľ 

ústavu, a keď riaditeľ ústavu si zvolí alebo keď si určí pravidlá, toto bude takto a takto, ale 

tam treba pozrieť aj trošku na naše práva, sme ľudia, máme svoje ľudské práva, sme tam 

ponižovaní, a nemôže, si policajt uderí väzňa, lebo policajtov, aby sme si takto rozumeli,  

policajtov alebo policajtov nazývam všetkých, ktorí sú tam, či majú hodnosť takú, či 

funkciu takú, sú to všetci policajti, ktorí tam vykonávajú potom tie rôzne funkcie, beriem 

to celkovo, hovorím všeobecne, že policajt akože..takže a niektorí si tam dovoľujú veľa 

veľa vecí, a je to tam ovplyvniteľné zvonku, dá sa tam, zvonku sa dá ovplyvniť človek 

alebo ľudia, ktorí tam pracujú, tí tam vedia spraviť veľké problémy, ktorý tam je odsúdený, 

keď si..poviem šlapú...takže tam nepomôže si tam nikto.. 

Ingrid: Teda že..ja tomu moc nerozumiem. 

Miroslav: Tam je číslo, väzeň je číslo a nikoho nezaujíma kto bol vonku, čo..akože keď 

tam príde nejaká mafia, tak jasné, trošku sa akože, ale obyčajný človek, tak ho tam má 

nejaké problémy, a vonku niekomu ublížil nechtiac, a voľakto kto nepochopí, tak mu 

narobia problémy tam, lebo to dal v zariadení vybaviť, takže to existuje, je to tak a nikto 

mi nepovie, že nie. A toto by tam nemalo byť, lebo toto je už osobné, to sú osobné.. 

Ingrid: A čo sa týka, ešte sa vrátim naspäť k tým pravidlám, že tam fungujú a teda, 

väzenský poriadok, si myslíte, že nie je to v poriadku  alebo?..Teraz ste to.. 

Miroslav: Väzenský poriadok je skôr ako šikanovanie, by som to nazval, lebo stále 

nonstop mať upratanú celu, dobre, je to dobre v poriadku, ale človek si potrebuje aj 

príklad, keď si operie áno, je tam výmena, ale keď má dobré veci, ja som si pral celý trest, 
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celých 5 rokov som si pral veci..a tak si chce aj zavesiť, je tam aj sušiak, je tam aj riziko 

s tým, že mu to ukradnú, tie dobré veci mu ukradnú, košele, monterky, neviem čo..takže 

a aby si to nemohol na izbe zavesiť, za to má kázeň, lebo nikomu to nezavadzia..môže si to 

povešať, uschne mu to, uprace si to. Skrinka musí byť nonstop uprataná, ale akože to 

beriem, to mi nerobilo problémy, ja som nemal problémy s týmto žiadne, ja som si to vedel 

tak zabezpečiť, takže v pohode, ale je to tak akože fakt šikana, akože buzerácia, pri nástupe 

ticho, čakáme na raňajky, príklad o šiestej máme budík a do pol deviatej  čakáme na 

raňajky, na pracoviskách sa zobúdza a tak ďalej..človek už je hladný..potom zas neskoro 

berú na obed, keď je príklad, podaktorí odchádzajú na pracoviská, na vonkajšie pracoviská, 

potom nestíha na pracoviská, buď to robia schválne alebo si to nevedia zorganizovať, alebo 

toto všetko, človek si potom neoddýchne. Potom sú tam filcungy..tam vysypú, zmiešajú 

kávu, cukor, tabak dokopy, vyhádžu skrine..to je, to je veľký filcung, takže to tam je také 

brutálnejšie, donaha sa vyzliekame..musíme si spraviť drep, teda či je vidieť niečo a takéto 

všelijaké ich praktiky. Takisto je to z návštev, mali by si spraviť prehľad medzi väzňami, 

ktorý je narkoman, toho nech filcujú, vyzliekajú donaha, ktorý je normálny, ktorý sa tam 

dostane za autonehodu ako ja, tomu nech dajú pokoj, lebo nemá čo prenášať, nemá to 

v karte, v civile nebol taký, nebral drogy, nejaké tabletky, takže potom sú tam psi, ktorí 

ňuchajú veci, postúpa posteľ, potom smrdí všetko..takže tam je dosť dosť toho, aby sme 

rozobrali príklad  jeden deň, a niečo zhrnuli ešte do toho a takto pokračuje každý deň, 

týždne, mesiace, roky, tam sa nič nemení, strava je tam slabá, lebo strava tam je každý rok, 

či 5 rokov, či za 10 rokov, tam človek príde, furt je to rovnaké. Gebuziny  tam to je jak 

v koncentráku akurát na prežitie, tam, keď nie je podpora z vonku a nepracuje, aj keď 

pracuje, má potom pohľadávky čo je zo súdom, súdne trovy, poškodenému a tak ďalej, tak 

strhávajú. Basu si človek platí, basu si platí, takisto nič nie je zadarmo, väzba sa platí, 

koľko bol vo väzbe, neviem to tam krátia, keď príde už má človek dlžoby, exekúciu, 

problémy potom sám so sebou vonku sa odpychnúť a to sa nedá odpychnúť, lebo keď 

začne robiť, exekútor mu to na to siahne, žije z minimálnej mzdy a keď chce žiť 

z minimálnej mzdy a má príklad rodinu alebo býva sám a platí nájom, plyn, elektrika, 

môže si rovno s prepáčením človek rovno skapať. Takto to tam je, takto tom tam funguje 

a takto to aj fungovať bude, lebo na nich neni žiadna inštitúcia, žiadna kontrola, nič. 

Ingrid: Ale vy ako väzni máte možnosť sa sťažovať. 

Miroslav: Áno, sťažovať sa môžeme, sťažnosti poštou prejdú, ale potom si človek dobre 

rozmyslí či sa bude sťažovať, lebo ak sa začne sťažovať, tak tam začne mať problémy 

podľa toho na čo sa sťažuje, keď sa konkrétne sťažuje, a určím príklad nedajbože 
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 policajtov, alebo niečo také, tak ma sakramenskú smolu a do konca trestu, to znamená, že 

znemožnia mu pépečko - podmienečné prepustenie a má problémy tam s policajtmi, alebo 

s väzňami, to je jedno, kto sa o to postará, takže..takto to tam je.. 

Ingrid: Takže jednou vetou by ste to zhrnuli.... 

Miroslav: Jednou vetou by som to zhrnul, nikdy viac. Pakáreň,  a kto tomu neverí, nech si 

to vyskúša, ja nikomu nič neželám zlé, ja som rád, že som to prežil, jak som prežil, že som 

v pohode a mal som sa kde vrátiť, domov, to bol základ a takto by som to aj ukončil. 

Nechcem to rozvádzať, lebo ono sa to, keď človek vynechá určité veci alebo niečo z toho, 

tak ono to už tak nevypadá, jak to tam všetko funguje a o niečom ani nechcem hovoriť. Bol 

som aj, sú tam aj také oddiely kde, trestný oddiely, bol som tam, zažil som to a tam je to už 

o život, tam už nikto nepozerá, tam policajt ani moc nechodí medzi týma väzňami, to je  

z celého ústavu najhorší ľudia, čo sú tam, problémoví..alebo odmietne 

niečo..pracovisko..to je jediná možnosť už tam..a tam sú už bitky na chodbách medzi 

väzňami, samozrejme..tam sú filcungy veľké pravidelne, tieto veci ako som spomínal 

rozhádžu, rozkopú mu to tam, dajú vás vyzliecť donaha, trčíte ja neviem 5 hodín pol dňa 

na  jednej miestnosti, pýtate sa na vécko..takže..nechcel by som ísť nikdy do basy, bol som 

tam za svoju chybu, ja som si ju  priznal a už chcem mať svätý pokoj.  

Ingrid: Ja Vám veľmi pekne ďakujem, dúfam, že Vám to nerobilo veľký problém o týchto 

veciach hovoriť. 

Miroslav: Ono to, tieto otázky, to by som sa musel ja na to pripraviť, aby som ich 

zodpovedal, tak jak Vy možno ste ich mali podľa svojich predstáv, neviem, či Vám to 

pomohlo.. 

Ingrid: Mne to veľmi pomohlo.. 

Miroslav: ..alebo som zodpovedal, to, čo ste chceli.. 

Ingrid: Určite áno. 

 

Interview s Ferom 

 

Ingrid: Čo Vám dala alebo čo vzala basa, uveďte také tri pozitíva, také tri plus a tri mínus. 

Fero: Dala mi napríklad také ponaučení, že sa treba polepšiť..človek tam stretne aj 

známych dobrých aj zlých, čo sa tam dostanú jak sa povie aj omylom koľkokrát, také že 

naučí človeka popremýšľať nad životom, že jak sa treba riadiť vonku a tak, je to na 

psychiku  tam veľa a.. 
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Ingrid: A ak by ste ešte mohli  tak povedať, že čo Vám dala a čo Vám vzala a teda keď 

sme v tom, že čo Vám vzala, tak... 

Fero: Vzala, dobré zamestnanie som mal, jak sa poví... 

Ingrid: Stratili ste zamestnanie? 

Fero: Stratil som zamestnanie, s rodinou nastali potom také tieto nedorozumenia, a dosť 

ľudí sa odvráti od Vás, je to potom také, že prídete, každý ináč na Vás hľadí, si myslí, a ten 

bol z vrahami, a  pritom  je tam jak sa poví, že to aj nevinne. 

Ingrid: A čo Vám ešte také vzala?  

Fero: Hovorím, zamestnanie, rodinu, príbuzných, kamarátov dosť, priateľov, lebo ludí, to  

berú celkom ináč, keď sa tam človek dostane, vijde a odvracajú sa, jak sa poví 

Ingrid: A čo Vám dala? Teda spomínali ste, že Vám dala také ponaučenie... 

Fero: Veľa ponaučení, že..to ponaučenie hlavne, že človek musí nad sebou porozmýšľať, 

že aj malý prešľap môže s človekom zatočiť a zmení sa mu život o stopadesát percent, nie 

o sto, ale o stopatdesiat. 

Ingrid: Dala Vám ešte niečo?  

Fero: Tak čo tam dá, ništ. 

Ingrid: Hm, teraz Vám poviem takú vetu, čo si o nej myslíte, alebo aký je Váš názor na 

túto vetu : Trest odňatia slobody teda basa posilňuje kriminálne správanie.  

Fero: To záleží na človekovi, každý má svoj jak sa poví osud, buď sa s tým vyrovná, 

a polepší sa, alebo sa tam dá do kontaktu s tými, čo sú tam väčší špekulanti, a ešte sa len 

priučí, viňde a má vačšé skúsenosti na kriminalitu. Či má rodinu, či si chce založiť rodinu, 

lebo väčšinou, čo sú tam, tak prídu o rodinu a s  tým pádom sa pustia ešte viac dole vodou, 

nechcú sa vrátiť do normálneho života, radšej sa vrátia medzi kriminálnikov, malo je tých, 

že radšej sa vrátim k rodine..otáča ich to k tomu horšiemu.. 

Ingrid: A Vo vašom prípade je to ako?  

Fero: Ja som si vybral rodinu,  lebo ja som nikdy nebral drogy, a hentaké akože a oni to 

tam, tam sa to, žerú všetko takisto jak sa poví, čo sú títo  narkomani tam a takíto, neni 

problém to  tam zohnať, vyrobiť ... 

Ingrid: Čo bolo podľa Vás, aby ľudia, ktorí spáchali nejaký trestný čin a aj boli vo výkone 

trestu  aby sa  teda aj znova nevrátili k trestnej činnosti, teda aby znova nerecidivovali? 

Fero: No musí mať za sebou oporu, rodinu no tak, že ho podrží, že príde domov, podrží 

ho, niekto, príklad má manželku, keď nemá manželku, priateľku, kamarátov, ale nesmí sa 

dostať skrátka do tej partie,... keď sa vráti, že ide za nimi, s tým som tam bol, stretne sa 

s nimi, už sa dohadujú potom a dá sa na tie isté chodníčky. 
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Ingrid: Čo ak nemajú rodinu? 

Fero: Nuž tak je dobre napríklad, že vie kde má prokurátora svojho každý, tam mu 

napríklad zabezpečí zamestnanie, ubytovanie, ale to už je na ňom, či si on chce  alebo nie, 

či chce zostať bezdomovec, alebo sa dá do  tých zlých chodníčkov, je šanca, že mu 

poskytne robotu , zamestnanie a.. 

Ingrid: Aké sú Vaše skúsenosti  teda s probačným a mediačným úradníkom? 

Fero: Ja som s tým problém nemal, ja som prišiel domov a ja som si zamestnanie našiel 

hneď.. 

Ingrid: Sám?  

Fero: Sám, no ale ten kurátor jako, keď som mal problémy, išiel som za ním a vyriešilo sa 

cez neho všetko.. 

Ingrid: Teda z Vašej strany, Vaše očakávania boli...  

Fero: Splnené.  

Ingrid: Museli ste sa pravidelne hlásiť?  

Fero: Áno, každé tri mesiace.  

Ingrid: A čo ste vlastne dokladovali?  

Fero: No nič, ako či som priestupok nejaký nevykonal, on si v počítači též vyhľadával, 

u polícii či sú neni problémy, v zamestnaní...skrátka dohľad..  

Ingrid: Boli ste spokojní z jeho pomocou?  

Fero: Áno. 

Ingrid: Čo alebo kto Vám najviac pomohol po výkone trestu vrátiť sa znova do bežného 

života? 

Fero: Rodina, matka, sestra a spol., skrátka rodina ma podržala, že prišiel som domov 

a bez problémov, nemal som problémy s financiami a tak sa zabezpečiť, lebo aj to je akože 

keď viňde z výkonu trestu tak, až má našetrené tam, lebo sa pracuje a tak, dostane peniaze, 

lenže sa stane, že po ceste hneď prepijú.. a potom im už nikto nedá....a keď nemá rodinu, 

peniaze, tak už sa dávajú zas, začnú kradnúť.. 

Ingrid:  V tej rodine sa tak vidíte. Keď ste sa vrátili v výkonu trestu, s akými najčastejšími 

reakciami okolia ste sa stretli, ako Vás ľudia brali, alebo.. 

Fero: Ja som mal tú výhodu, že..že som mal zamestnanie, mne zamestnávateľ držal prácu, 

že tam jakože som bol obľúbený v kolektíve, na  tu, kde bývam ako..tak som si tak zariadil 

život, že skrátka nekomunikujem, nachádzam sa doma skrátka, nechodím do krčmy, nikde 

a tak..ale tak pozdraviť sa pozdravím akože, nechcú dať najavo ale vidieť na človekovi, že 

inakší pohľad dáva než na bežného človeka...  
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Ingrid: Teda vidíte nejakú zmenu v správaní sa Vášho okolia?  

Fero: No, dá sa povedať, že áno, je tam inakší prístup, niečo sa stane napríklad, sa 

vyskytne, ten to bol, pritom to nebol..a... 

Ingrid: Teda hneď tá vina ide na Vás... 

Fero: áno, áno..vina ide na toho, že tam človek bol a nespravil to, on to bol.. 

Ingrid: A v zamestnaní ste vraveli, že ste mali prácu a tuto Vás teda prijal pán starosta, dal 

Vám prácu.. 

Fero: No.. 

Ingrid: A to máte na dobu neurčitú? 

Fero: Áno.  

Ingrid: Takže v podstate... 

Fero: V pohode zatiaľ. 

Ingrid: Aký je Váš názor trest odňatia slobody? Pomáha alebo nepomáha k náprave? 

Fero: No to je, už sme debatovali, že to je všetko na tej osobe, že či sa chce napraviť alebo 

nechce. 

Ingrid: Samotný trest?   

Fero: Samotný trest podľa mňa nenapraví nikoho, to je na človeku, keď chce, polepší sa, 

keď nechce, zostane ešte aj horší možno. 

Ingrid: Je niečo, čo by ste ešte chceli v súvislosti s týmito otázkami alebo s nejakou vecou 

povedať? 

Fero: Nie, šak Vy sa môžete opýtať a ja Vám odpoviem.  

Ingrid: Ja len tak, že teraz máte priestor na to, že by ste mi mohli povedať niečo, čo je pre 

Vás zaujímavé, alebo čo myslíte, že by bolo potrebné povedať, myslím tak v súvislosti ja 

neviem s väznicou, alebo s tými  podmienkami, aké to tam je, s personálom, ktorý tam je.  

Fero: Ja som mal akože dobré, ja som sa dostal ako na réžiu, tam údržbára som robil a je 

to celkom inakšie, akože keď sa správa, za správanie tam môže dostať celkom lepšiu 

robotu, tak som sa dostal akože najlepšie na réžiu v Bratislave na justičnom paláci a tam 

skrátka som si odrobil 8 hodín a potom som mal osobné voľno, mohol som televízor 

pozerať, ping-pong hrať, futbal hrať a to je skrátka len títo, čo dobré majú dobré úspechy 

ako v poslúchaní a tým pádom sa môže dostať na túto réžiu, tam nás bolo 30, tam sme sa 

starali ako o všetkých, údržbu, kuchári tam boli a tak, a to je ako výnimočné sa  na takéto 

miesto dostať, to musí skrátka chcieť, že chce ísť von na podmienečné prepustenie, 

poslúchať, a tak... 

Ingrid: Takže teda ste boli, že ste teda v pohode ten trest absolvovali... 
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Fero: Je to rozdiel akože na tejto réžii čo sú odsúdení potom, čo pracujú ako, čo sú ako na 

oddeleniach, tí sú porozdeľovaní podľa tých stupňov a odtiaľ ma akože napríklad ide do 

roboty, a potom má polhodinovú vychádzku a viac sa nedostane von, lenže my sme mali 

ako osobné voľno, sme skončili a táto réžia akože vychádza v ústrety, nerobí problémy.. 

Ingrid: Vás tam pridelili, alebo ste si poslali žiadosť?   

Fero: Nie, to je akože výber komisie, psychologické testy a psychiatrické testy, všetko 

akože sa robí a podľa toho to tam vyberajú....a zaraďujú ako do zamestnania.. 

Ingrid: Ako dlho ste tam boli?  

Fero: 16 mesiacov. 

Ingrid: Zdá sa Vám to veľa, málo? 

Fero: Jeden deň tam je týždeň..tak to tam ide. 

Ingrid: Ale už máte potom a ste motivovaný..dobre, takže z mojej strany je to vlastne 

všetko.. 

 

Interview s Patrikom 

 

Ingrid: Čo ti dala, alebo čo ti vzala basa, skús dať také tri negatíva alebo pozitíva? 

Patrik:  Čo mi dala? Skúsenosť nejakú a čo viac, len skúsenosti. 

Ingrid: Teda nič iné? 

Patrik: Nič, čo ti tam dá. 

Ingrid: A teda skúsenosť v čom? 

Patrik: Skúsenosť zo života. 

Ingrid: Zo života tam? 

Patrik: No, zo života tam, proste, život, že sa dostaneš do života, že iná zmena, než vonku. 

Ingrid: A čo ti zobrala? 

Patrik: No slobodu, čo ti zobere, slobodu a vlastne na tej slobode všetko, čo si prežila 

dovtedy, potom musíš odznova. 

Ingrid: Hej. Teraz ti poviem takú vetu: ,,Trest odňatia slobody posilňuje kriminálne 

správanie.“ Aký názor tvoj na tento výrok? 

Patrik: Určite posilňuje, v krimináli sa len ďalej zaučuješ, všetci tam sedia, vieš, to každý 

rozpráva o tom čo čo ako, a to ťa len posilňuje, aby si zas len kradla a robila zle a určite 

nedáva vôbec nič, to človeku len zobere tá basa, takže určite neposilňuje nič, že dojdeš 

a budeš polepšená. 
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Ingrid: Na margo toho, čo pomáha tomu, aby ľudia, ktorí spáchali trestný čin ďalej 

nerecidivovali, čo podľa teba môže pomôcť? 

Patrik: Čo môže pomôcť? Neviem, nejaké domáce väzenie asi..tam ti určite nepomôže, 

pomôže len takým nejakým, čo neplatia alimenty alebo niečo také, ale to takýmto 

volakým, čo sú podvodníci, zlodeji a tak, to im nepomôže, to budú stále robiť to, čo robia. 

Pochybujem, tam sa ani jeden nevráti taký, že sa vráti a bude polepšený. Polepší sa, jasné, 

že pol roka poslúchaš, keď dojdeš, ale za pol roka si tam, kde si bola. 

Ingrid: Takže jednou vetou... 

Patrik: Jednou vetou, že ti vlastne tá basa nepomôže. 

Ingrid: Takto, ja som sa pýtala, že čo pomôže tomu, aby ľudia, ktorí spáchali trestný čin, 

ďalej nepáchali činnosť, nejaký prostriedok alebo nástroj, čo pomôže? 

Patrik: To ja nevím, niekomu pomôže, že príde o rodinu, niekto ešte horší. Takže neviem. 

No ja si myslím, že nepomôže, stále bude recidivovať, stále to sa nedá..keď to je 

v človeku, je  to v  človeku, to je, možna že malé prečiny, čo tam majú nejaké neplatenie 

pokút alebo volačo za to, tak tí sa polepšia určite, lebo neni to len tak, keď človeka zobereš 

z reálu a dáš ho do basy, je tam svoj stereotyp a hodiny a všetko, musíš poslúchať tam, je 

to iné.. pre tí menšie, tak tí si možno že niektorí si myslím, že áno, ale tých je málo. 

Ingrid:  A ty si mal nariadený probačný dohľad? 

Patrik: Nemal som. 

Ingrid: Takže, vieš, alebo nevieš, kto je to probačný a mediačný úradník? 

Patrik: Neviem, ja som ho nepotreboval. 

Ingrid: Teda to  znamená, že si si odsedel celú dĺžku trestu.. 

Patrik: Celú nie, ja som mal osem rokov a odsedel som dva a potom ma vlastne pustili  na 

základe vyšetrovania ďalšieho, že som bol nevinný. 

Ingrid: Čo alebo kto ti najviac pomohol po výkone trestu, alebo mohli by sme dať, že vo 

výkone, či ti tam niekto pomohol prežiť, a potom po výkone, keď si sa vracal. 

Patrik: To je v povahe človeka, ja mám silnú povahu človeka, takže ja si sám pomáham, 

nepomôže, čo..rodina, že ťa podporuje. 

Ingrid:  Teda vo výkone, či po, aj aj ? Rodina aj vo výkone, keď si bol? 

Patrik: Aj vo výkone, no tak vo výkone to je horšie, už keď sedíš, vlastne vo väzbe, to je 

horšie, ja keď som došiel tak. No šak rodina, aby si sa mala kde vrátiť, aby bola proste tá 

opora. 

Ingrid: S akými reakciami okolia si sa najčastejšie stretol, keď si sa vrátil? 
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Patrik: No tak kamaráti to brali normálne a cudzí ľudia alebo susedia pozerajú na teba jak 

recidivista, basman, sedí za toto, každý si vymýšľa, sedel za to, sedel za to, pritom nič 

nevedeli takže..tak určite okolie to berie zle, už ťa berú, už ťa dávajú  tak do jedného vreca, 

už bol v base, to je basman, to je jedno, či vinná, nevinná alebo čo.. 

Ingrid: A čo tak možno na trhu práce? 

Patrik: Čo na trhu práce? Kto čo ti pomôže, čo ti dajú akú robotu, najposlednejšiu robotu? 

Ingrid: Aký je tvoj názor na trest odňatia slobody? Pomáha alebo nepomáha... 

Patrik: Ako som už povedal, pomôže..cs..pomôže, pomôže ti na pol roka na rok, keď 

vijdeš z basy, že proste si uvedomuješ, no určite trošku ti to pomôže, že ti to dá, že sa tam 

nechceš vrátiť, že si uvedomuješ, že nebudem robiť, aby ma chytili, budem to rozumnejšie 

robiť. 

Ingrid: Teda samotný trest odňatia slobody... 

Patrik: Tak, určite každému to niečo dá, každý ti povie áno, už keď si tam bola, viac tam 

nechceš ísť, takže niečo v tom, niečo ti pomôže, nechceš sa tam vrátiť, nie je to príjemná 

vec sedieť. 

Ingrid: Určite..Je niečo, čo by si chcel v súvislosti s týmito otázkami podotknúť, alebo 

povedať, alebo čo by bolo pre teba zaujímavé? 

Patrik: Ja nie. 

 

Interview s Dušanom 

 

Ingrid: Čo Vám dala alebo čo Vám vzala basa? Skúste uviesť také tri plus a tri mínus, čo 

Vám dala? 

Dušan: Čo mi dala? Dala mi troška rozumu, že už aby som viackrát aby som to nerobil 

také blbosti, jaké sme robili, mladí chlapci sme boli...A čo mi vzala? No vzala mi, niečo že 

mohol som radšej vonku byť, robiť, normálne.. 

Ingrid: A čo Vám také vzala? 

Dušan: Vzala, vzala mi, mladosť v podstate. 

Ingrid: Mladosť, teda čas Vám vzala...ešte niečo? 

Dušan: Áno, zbytočne, zbytočne no čo už. 

Ingrid: To je jediné, čo Vám vzala? A dala Vám..jedným slovom? 

Dušan: Dala mi, áno, do života, že viac tam nepôjdem, som si povedal potom naposledy, 

lebo ja som bol mladý.. ,,zasran chlapčisko“ sedemnásťročný, mal som...na somariny som 

si povedal naposledy..no posledný krát, lebo ja som bol trikrát.. 
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Ingrid: Trikrát ste sedeli? 

Dušan: Áno, som sa dal naviesť na somariny, zbytočne. 

Ingrid: O tom sa ešte porozprávame, tento priestor Vám nechám v závere tohto rozhovoru. 

Ingrid: Teraz Vám poviem takú vetu, skúste mi povedať Váš názor – ,,Trest odňatia 

slobody posilňuje kriminálne správanie“. 

Dušan: Posilňuje..niektorí sú takí jedinci, čo sú tam schválne, oni to potrebujú ísť do basy, 

ale sú aj takí, že kto sa dostane do basy, povie v živote nikdy, ale sú aj také typy, čo 

schválne áno áno, aby som bol len v base, sú aj takí.. 

Ingrid: Prečo ? 

Dušan: Neviem, asi sa má lepšie v base, dá sa celý potetovať, tam cvičia jak somári, aby 

mal také svaliská na sebe, tam je geroj a tuto je odpad. 

Ingrid: Teda čo sa týka toho kriminálneho správania? Basa posilňuje, neposilňuje 

kriminálne správanie? 

Dušan: Ale iba jednotlivcov, že posilňuje, ale on si myslí, že je silný, takže pritom je to  

s prepáčením tupec. 

Ingrid: A vo Vašom prípade, ak sa môžem opýtať? 

Dušan: No ja som si povedal, že konečná..alebo že v živote nikdy. 

Ingrid: Čo pomáha podľa Vás tomu, aby ľudia, ktorí už spáchali trestný čin a boli vo 

výkone trestu aby ďalej nerecidivovali, aby ďalej nepáchali  nejaké trestné činy, alebo 

správali sa... 

Dušan: To sa nedá, to sa nedá, volakto to má zafixované v tej makovici, že pôjdem aj 

tak..schválne, nebudem konkretizovať, že kto, ale poznám také prípady, že prišiel z basy, 

bol doma týždeň alebo dva, bách stále volačo zle...sú aj takí. 

Ingrid: Takže, pomáha tomu niečo, nepomáha? 

Dušan: Nie. 

Ingrid: Dobre. Mali ste nariadený probačný dohľad a mediačný? 

Dušan: Nie, nikdy nemal som. 

Ingrid: A viete, kto je to probačný a mediačný úradník? 

Dušan: Áno, ochranná..jak sa to hovorí... 

Ingrid: Dohľad. 

Dušan: Ochranný dohľad no 

Ingrid: Takže poznáte... 

Dušan: No, ochranný dohľad, to som nevedel, lebo ja som nemal závažné trestné činy, ja 

iba  také hlúposti, že výtržnosti a tak... 



33 

Ingrid: Čo alebo kto Vám najviac pomohol po výkone trestu? 

Dušan: Kto? 

Ingrid: Čo alebo kto Vám najviac pomohol? 

Dušan: No ja sám som si pomohol. 

Ingrid: Len Vy sám? 

Dušan: No. 

Ingrid: A ako ste si pomohli? 

Dušan: Tak som si pomohol, že skončil som s Nitrou a išiel som robiť do Bratislavy a jak 

som bol v Bratislave, ani raz som k policajtom nemusel ísť. 

Ingrid: Nemali ste problém nájsť si prácu? 

Dušan: Nie, žiadnu, nie nie. 

Ingrid: Neuvádzali ste niekde, že ste boli vo výkone trestu? 

Dušan: Áno, šak to som musel, vtedy  za komunistov to bolo.. 

Ingrid: Vy ste sedeli ešte v roku, ked spomíname komunistov.. 

Dušan: No, šak prvý krát som v sedemdesiatom roku bol a to ešte stále boli komunisti...ja 

som išiel do Bratislavy a konečná. 

Ingrid: S akými reakciami okolia ste sa najčastejšie stretli po výkone trestu, keď ste sa 

vrátili, ako okolie na Vás reagovalo? 

Dušan: No, okolie žiadno, no jak mohli na mňa reagovať. 

Ingrid: Rodina alebo priatelia? 

Dušan: Žiadny priateľ, teda rodina ani kamaráti, nikto ma neodsudzoval, že som bol 

zavretý, šak vedeli, že za čo, že som sa pobil..tak to nebol žiadny problém..a v robote 

takisto žiadny problém. 

Ingrid: Nemali ste problém.. 

Dušan: Nie, išiel som do roboty, hneď som povedal, išiel som do Bratislavy, zobrali ma, 

konečná.. 

Ingrid: Aký je Váš názor na trest odňatia slobody – pomáha alebo nepomáha k náprave 

páchateľa? 

Dušan: No, pomáha. Pomáha, volakomu to môže pomôcť, ale sú aj takí jedinci, že 

nepomôže nič, ani plakať, to len doživotie asi..takže sú aj také typy, že schválne chce byť 

stále v base, ja nehovorím, že  mu to pomôže, nepomôže to nikomu, len zbytočne mu dajú 

5 rokov,  Keď dojde, je doma týždeň a znova si vypýta basu. 

Ingrid: Takže dá sa jednoznačne určiť, či basa pomáha alebo nepomáha k tomu, aby sa 

človek napravil? 
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Dušan: Tak 50% pomôže ľudom, takým, čo sa tam nechtiac všelijako dostanú, ale sú také 

typy, čo schválne si to pýta..nepomôže nič. 

Ingrid: Je ešte niečo, čo by ste mi chceli v súvislosti s otázkami kladenými povedať? Čo 

by možno s väzenským systémom,  aký tam bol, možno ako ste to tam prežili, možno, čo 

považujete za také, na čo nemôžete zabudnúť, alebo čo vo Vás zostalo.. 

Dušan: Aj tam sa, dajú sa tam nájsť kamarátstva dobré s takými povedzme, čo sú neni 

celkom mešuge, mimo, ale ináč radšej pokoj. 

Ingrid: Vy ste tam boli, ste spomínali niekoľko rokov... 

Dušan: Nie rokov, ja hovorím, že tri krát som bol. 

Ingrid: Tri krát ste sedeli..a po akej dobe? Krátkodobé tresty? 

Dušan: Krátkodobé, veď ja som mal iba za výtržnosti, somariny. 

Ingrid: Ale ste poučili predpokladám, dúfam (úsmev) 

Dušan: Áno (úsmev) odvtedy už,  jak ma posledný krát prepúšťali, keď som znova vyšiel 

za blblosť, za výtržnosť, čo som sa pobil...som povedal konečná, vystupovať z tohto vlaku. 

Ingrid: Rozumiem. Chceli by ste mi ešte niečo povedať? 

Dušan: Prajem ti, aby si všetko zvládla, aby bola z teba jednotka. 

Ingrid: Ďakujem veľmi pekne, veľmi ste mi pomohli. Dúfam, že sa nevidíme naposledy. 

 

 


